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O vzrokih in posledicah svetovne
ekonomske krize so bile doslej objav-
ljene razli~ne analize. Mnogi `e zdaj
napovedujejo tudi nujnost korenitih
sprememb obstoje~ih dru`beno-eko-
nomskih razmer, ki so to stanje pov-
zro~ile. Zlasti razsulo finan~nega sis-
tema terja globalno prenovo, ne le
kozmeti~ne popravke, trdi dr. Bogomir
Kova~. Posebej poudarja, da bo to leto
zelo hudo in pretresljivo, kajti staro ne
deluje, novega sveta pa ni na obzorju,
in tudi ko se bo prikazal, bomo {e ved-
no dale~ od raja. 

Da smo predale~ od raja, potrjujeta
tudi predsednik Uprave mag. Danilo
Toplek in dr. Zlatko ^u{, ki sta se pred
kratkim vrnila s konference o alumini-
ju, ki je bila v Ameriki, tam, kjer se je
za~el vzpon in razpad opevanega tr`-
nega sistema. Toplek je prepri~an, da
smo pripadniki zahodne civilizacije s
svojim pohlepom po materialnem bo-
gastvu, ki smo ga lahko zadovoljevali
le z ve~jim izkori{~anjem ljudi na
drugih kontinentih, in s svojim vzvi{e-
nim in podcenjevalnim odnosom do
njih dokon~no zapravili mo`nost za
mirno sobivanje na tem planetu. Po-
dobnega mnenja je tudi ^u{, ki trdi, da
je kapitalizem definitivno propadel z
vsemi vrednotami vred; zanj je spre-
jemljiv vsak razplet te svetovne krize,
~e se bo le kon~al brez vojne. 

Gre za zelo pretresljive ugotovitve, ki
opozarjajo, da svet izgublja orientaci-
jo, da se zgodovina lahko ponavlja po-
dobno kot ob drugih znanih prelomnih
dogodkih. Naj omenim samo prihod

razsvetljenstva, ki je na prehodu iz 
17. v 18. stoletje zamajalo celotno
kr{~ansko razlago o ~lovekovi gre{ni
naravi, ki je njegovo trpljenje in smrt
razlo`ila z dogmo o izvirnem grehu.
Tako je razsvetljenstvo, ki je pripeljalo
do francoske revolucije, izbrisalo iz-
virni greh in v zgodovino vstopilo kot
glasnik sre~e za celotno ~love{tvo. K
temu je veliko pripomogel Voltaire,
najbolj znan mislec tega ~asa.

Zgodovina se `al ni nadaljevala po za-
mislih vizionarjev. ^love{tvo je
do`ivelo {e druge revolucije in vojne,
kar nas je sicer pripeljalo do nami{lje-
nega raja. Vendar je zlo na svetu osta-
lo in ljudje niso dolgo potrebovali, da
so spoznali, da to izvira iz samega
~loveka, iz njegovega pohlepa, div-
josti, svojeglavosti, praznoverja, fana-
tizma in krivi~nosti. 

Tako ostaja neskon~na naloga gradit-
ve samega sebe, ki jo je postavilo `e
razsvetljenstvo, vendar se je v dana{-
njem svetu zreducirala na pojem uspe-
ha in neuspeha. Biti uspe{en, mlad in
lep ostaja pogoj za biti sre~en, kar le
pomaga bohotenju trga. Uspeh ali
neuspeh je o~itno la`na dilema, ker je
oboje brezmejno in prav to pelje v tek-
movalnost, ki jo vgrajujemo v vsak-
danje `ivljenjeje, ne da bi se zavedali,
da se je neko~ iz tega rodil nacizem.

Vrnimo se k Talumu in na{i mo`nosti,
da pre`ivimo to krizo. V Toplekovem
pojasnilu lahko najdemo odgovore na
vsa vpra{anja, posebej na tisto o
na~inu re{evanja likvidnosti in iskanju

sredstev za redne mese~ne pla~e.
»Pravo~asno smo za~eli iskati tudi
dodatne vire financiranja … V tak{nih
razmerah je zagotavljanje likvidnosti
primarna in tudi najte`ja naloga vodst-
va v vsakem podjetju,« nam razlo`i. 

Vzpodbudno novico nam sporo~a ~lan
Uprave za finance mag. Franc Visen-
jak, ki govori o pla~anih premijah za
dodatno pokojninsko zavarovanje, ki
jih vsak mesec vidimo na koncu
pla~ilnega lista. V DE Rondelice se {e
vedno dobro dr`ijo, zagotavlja Toma`
Godicelj. Slu`ba za nabavo pa se po
besedah Mirka Veseli~a pravilno prila-
gaja nastali situaciji. Tudi na 8. marec
nismo pozabili, `enske so v tej {tevilki
prisotne v sliki in besedi, od naslov-
nice do reporta`e.

Za konec lahko ponovimo misel, ki jo
razvijamo v vsakem Aluminiju in ki
govori o vrednotah in vrednosti Talu-
ma. »Nismo v slab{em polo`aju kot
na{i konkurenti v panogi,« je pomem-
bna ugotovitev predsednika. [e vedno
izhajamo iz razvitosti na{e tehnologije
in socialnega ~uta do ljudi. [e vedno
smo zmo`ni veliko ponuditi svetu,
kakor koli ga kdo razume. Najmanj pa
bi si `eleli, da bi zmagale ~rnoglede
napovedi, izid katerih je Janez Menart
opisal takole:  

Na va{e vpra{anje bojno,
kako bo s tretjo svetovno vojno,
povem:
kako bo s tretjo, ne vem,
na znanje pa dajem:
~etrta bo s fi~afajem.

Nismo v slab{em polo`aju
kot na{i konkurenti

UVODNIK

IVO ERCEGOVI]
GLAVNI UREDNIK

»V tak{nih razmerah je
zagotavljanje likvidnosti 
primarna in tudi najte`ja
naloga vodstva /.../«
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Slika dana{njega Taluma se je zaradi
prilagajanja proizvodnje in poslovanja
razmeram na mednarodnem trgu krep-
ko spremenila. To se na zunaj sicer ne
vidi, vsi pa se zavedamo, koliko praz-
nine je v obratih, koliko je hladnih pe~i
in ustavljenih linij, zlasti nas skrbi
nara{~ajo~a negotovost med ljudmi. O
dogajanju v posameznih proizvodnih
obratih in slu`bah smo sproti obve{-
~eni, prav tako tudi o uveljavljanju
skraj{anega delovnega ~asa, ki je tudi
pomemben del ukrepov. Po skoraj pol
leta delovanja v teh razmerah smo za-
prosili predsednika Uprave mag. Da-
nila Topleka, da nam predstavi svoj
pogled na trenutno stanje in oceni
dogajanja v prihodnosti.

NNaajjpprreejj  nnaamm,,  pprroossiimm,,  nnaa  kkrraattkkoo  ooppii{{iittee
cceelloottnnoo  ttrreennuuttnnoo  sslliikkoo  TTaalluummaa  zz  vviiddiikkaa
pprrooiizzvvooddnnjjee  iinn  pprrooddaajjee..
@e sredi lanskega leta smo na trgu
opazili znake ohlajanja povpra{evanja,
pa ~eprav je takrat pri nas le malokdo
govoril in razmi{ljal o tem, da se bo
kriza iz finan~nega sektorja morala slej
ko prej odraziti tudi v tako imenova-
nem realnem sektorju. V jesenskih
mesecih je sledilo drasti~no zni`anje
naro~il za leto 2009 in {e ve~je zni`a-
nje cene aluminija na Londonski borzi
kovin (LME). V situaciji, ko prodajne
cene ne zado{~ajo za pokrivanje vseh
variabilnih stro{kov, je mogo~e pa-
metno reagirati le na en na~in: zmanj-
{ati je treba proizvodnjo! In to v ~im

Pogovor s predsednikom Uprave
mag. Danilom Toplekom

UPRAVA

UREDNI[TVO ALUMINIJA
FOTO: DARKO FERLINC, 

SRDAN MOHORI^

»Letno proizvodnjo skupaj s
predelavo za Hydro
Aluminium ocenjujemo na
ravni 85.000 ton, kar je
krepko pod lansko koli~ino
(129.000 ton).«

Mag. Danilo Toplek
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kraj{em ~asu! Po relativno kratkem
omahovanju in prera~unavanju scena-
rijev glede obsega zmanj{anja smo iz-
klopili polovico elektrolize C in na ta
na~in za ve~ kot polovico zni`ali njen
obseg proizvodnje v letu 2009. 

KKaakkoo  ssee  jjee  nnaaddaalljjeevvaallaa  ssiittuuaacciijjaa  nnaa
mmeeddnnaarrooddnneemm  ttrrgguu??
Dogodki na trgu v prvih treh mesecih
leto{njega leta so potrdili na{a pred-
videvanja, saj so se cene aluminija in
povpra{evanje po njem zni`ale {e bolj
kot v zadnjem ~etrtletju lanskega leta. 
Ker smo danes na `alost `e kar
prepri~ani v to, da se situacija v leto{-
njem letu {e ne bo izbolj{ala, prilaga-
jamo letni plan poslovanja temu dejst-

vu. Letno proizvodnjo skupaj s pre-
delavo za Hydro Aluminium ocenjuje-
mo na ravni 85.000 ton, kar je krepko
pod lansko koli~ino (129.000 ton). Z
drugimi besedami: polovica elek-
trolize C (severni del) in 10 pe~i iz
druge polovice bo izklopljenih vsaj do
konca leto{njega leta. Temu obsegu
proizvodnje bo treba prilagoditi orga-
nizacijo dela v vseh proizvodnih in
storitvenih obratih, kar bo zahtevalo
veliko mero znanja, iznajdljivosti, pa
tudi potrpe`ljivosti. 

KKaakkoo  vv  tteejj  ssiittuuaacciijjii,,  uuppoo{{tteevvaajjoo~~  cceennee
eenneerrggiijjee  iinn  ssuurroovviinn,,  ppootteekkaa  ppoosslloovvaannjjee
TTaalluummaa??
Talum deli usodo vseh evropskih in
ameri{kih proizvajalcev aluminija,
katerih proizvodna cena ni med ni`jimi
v svetu, predvsem zaradi vi{jih stro{-
kov elektri~ne energije kot v drugih
delih sveta. Kljub temu da ti proizva-
jalci dosegamo izjemne rezultate glede
minimalne porabe elektri~ne energije
na enoto proizvoda, s tem ni mogo~e
eliminirati vpliva visoke cene elektri~-
ne energije. Danes pribli`no 90 od-
stotkov vseh svetovnih kapacitet za
proizvodnjo aluminija z obstoje~o ce-
no aluminija na LME ne pokriva proiz-
vodnih stro{kov. Mogo~e zveni
absurdno, a to je eden od redkih
podatkov, ki vliva dolo~eno mero
upanja! Jasno je, da celotna panoga
tak{ne situacije ne more zdr`ati dolgo
in da bodo veliki proizvajalci, katerih
proizvodnja bistveno vpliva na obseg
ponudbe, morali reagirati. 
Pri tem je treba omeniti, da se nekatere
surovine, potrebne za proizvodnjo alu-
minija, niso pocenile v isti meri in isti
dinamiki kot aluminij, kar {e dodatno
ote`uje poslovanje. 

KKaakkoo  sspplloohh  zzaaggoottaavvlljjaammoo  lliikkvviiddnnoosstt??
PPoosseebbeejj  nnaass  zzaanniimmaa,,  oodd  kkoodd  ddeennaarr  zzaa
ppllaa~~ee..
V tak{nih razmerah je zagotavljanje
likvidnosti primarna in tudi najte`ja
naloga vodstva v vsakem podjetju.
Bistveno pri tem je, da se tega loti{
pravo~asno in odlo~no, saj vsako
omahovanje situacijo le {e dodatno
poslab{uje. Z ukrepi, ki jih izvajamo,
smo omejili vse vrste porabe in stro{-
kov, ki niso neposredno povezani s
teko~o proizvodnjo. Podrobno smo
pregledali vse zaloge reprodukcijskih

materialov in rezervnih delov, ki so se
v preteklih obdobjih nabavljali precej
»po doma~e«. 
Pravo~asno smo za~eli iskati tudi do-
datne vire financiranja. ^e se je mar-
sikateremu povr{nemu opazovalcu {e
na za~etku lanskega leta mogo~e
zdelo, da so finan~ni viri v svetu prak-
ti~no neomejeni – vsaj tak{en vtis je
lahko ~lovek dobil ob najavljanju
raznih megaprojektov – je sedaj ve~ini
jasno, da je denar vseeno omejena
dobrina. 
V Talumu smo vsa leta vodili dokaj
konzervativno finan~no politiko in nis-
mo podlegli evforiji vsesplo{nega za-
dol`evanja za financiranje vpra{ljivih
projektov ali za {pekuliranje na
finan~nih trgih. Na ta na~in smo za-
~etek te svetovne gospodarske krize
pri~akali v dobri kondiciji: z urejeno in
modernizirano proizvodnjo in z mini-
malnimi starimi finan~nimi obveznost-
mi. Oboje, predvsem pa na{ sloves kot
odgovorne strokovne ekipe je dobra
osnova za to, da imamo zaenkrat {e
zagotovljen dostop do potrebnih ban~-
nih kreditov.
Ve~ pozornosti kot prej{nja leta
namenjamo tudi sprotnemu sprem-
ljanju finan~nega polo`aja na{ih kup-
cev in sprotni izterjavi njihovih zapad-
lih obveznosti. Na tem podro~ju {e
nimamo ve~jih problemov, smo pa
pozorni na situacijo pri vsakem od
na{ih kupcev. 

KKoolliikkoo  ssee  bbooddoo  ppllaa~~ee  ddeejjaannsskkoo  sspprree--
mmeenniillee  zzaarraaddii  kkrraajj{{aannjjaa  ddeelloovvnneeggaa
~~aassaa  iinn  ddrruuggiihh  vvaarr~~eevvaallnniihh  uukkrreeppoovv??
Zmanj{an obseg prodaje in posledi~-
no zmanj{an obseg proizvodnje zahte-
vata spremenjeno organizacijo dela.
Za ta obseg proizvodnje je {tevilo
zaposlenih za dolo~en ~as sedaj pre-
veliko, in to tako zaradi stro{kov kot
zaradi te`av pri organiziranju dela.
Ker `elimo sedanje {tevilo zaposlenih
obdr`ati ~im dlje nespremenjeno, smo
predlagali in po dogovoru s sindi-
katom delavcev tudi uvedli skraj{an
delovni teden. Vsem zaposlenim se
bodo zaradi 10 odstotkov kraj{ega
delovnika za enak odstotek zmanj{ale
tudi pla~e. Tistim sodelavcem, ki bi
zaradi tega padli pod mejo zajam~e-
nega dohodka, bomo seveda izpla~ali
ustrezen dodatek. Vsem tistim sode-
lavcem, ki imajo individualne pogod-

be, so se pla~e `e pred tem zmanj{ale
za 10 odstotkov, sedaj pa se jim bodo
{e zaradi skraj{anega delovnega urni-
ka. Seveda od njih pri~akujem, da v
teh razmerah ne bodo delali manj,
temve~ ve~ kot 40 ur na teden.

KKaakkoo  oocceennjjuujjeettee  vvpplliivv  kkrraajj{{aannjjaa  ddeelloovv--
nneeggaa  ~~aassaa  nnaa  ssttrroo{{kkee  ppoosslloovvaannjjaa??
Zni`evanje stro{kov dela z zmanj{e-
vanjem {tevila delovnih ur je v Slove-
niji dokaj nov ukrep, medtem ko velja
drugod v svetu kot dostikrat uporab-
ljeno sredstvo, ki naj bi v ~asu
zmanj{ane proizvodnje prepre~ilo ali
~im bolj zamaknilo za~etek odpu{~a-
nja zaposlenih. ^e je kdo mislil, da bo
slovensko gospodarstvo v svetovni
gospodarski krizi lahko ukrepalo kaj
dosti druga~e, kot ukrepajo drugod, se
je krepko zmotil. 
Tudi tisti del na{e dru`be, ki se {e
vedno obna{a, kot da se jih dogajanje
v gospodarstvu ni~ ne ti~e, bo kmalu
do`ivel streznitev. Pritiski javnih
uslu`bencev na pove~evanje pla~ in na
pove~ano zaposlovanje v teh ~asih se
mi zdijo svojevrsten na~in podcenje-
vanja zdrave pameti vseh tistih, ki ust-
varjamo novo vrednost na zahtevnih
izvoznih trgih. 

SSpprreemmlljjaattee  ddooggaajjaannjjaa  pprrii  ddrruuggiihh  pprrooiizz--
vvaajjaallcciihh  aalluummiinniijjaa,,  ssooddeelloovvaallii  ssttee  ttuuddii
nnaa  kkoonnffeerreennccii  TTMMSS  vv  AAmmeerriikkii..  KKaakk{{nnaa
jjee  ttrreennuuttnnaa  sslliikkaa,,  ~~ee  uuppoo{{tteevvaammoo,,  ddaa  jjee
{{ee  llaannii  ssvveettoovvnnaa  pprrooiizzvvooddnnjjaa  zznnaa{{aallaa  3388
mmiilliijjoonnoovv  ttoonn  pprriimmaarrnneeggaa  aalluummiinniijjaa??
Nobena od preteklih kriz v aluminijski
industriji ni bila niti malo podobna tej.

»Ker `elimo sedanje {tevilo
zaposlenih obdr`ati ~im 
dlje nespremenjeno, smo
predlagali in po dogovoru 
s sindikatom delavcev tudi
uvedli skraj{an delovni
teden. Vsem zaposlenim se
bodo zaradi 10 odstotkov
kraj{ega delovnika za 
enak odstotek zmanj{ale
tudi pla~e.«

»[e enkrat smo dokazali, 
da se ne bojimo tudi na prvi
pogled zelo radikalnih
odlo~itev in da smo jih
sposobni hitro in u~inkovito
udejanjiti v praksi.«

»Danes pribli`no 
90 odstotkov vseh svetovnih
kapacitet za proizvodnjo 
aluminija z obstoje~o ceno
aluminija na LME ne pokriva
proizvodnih stro{kov.
Mogo~e zveni absurdno, 
a to je eden od redkih
podatkov, ki vliva dolo~eno
mero upanja!«
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Pojavljale so se ob~asno, kot posledi-
ca neusklajenosti in ponudbe v kraj-
{em obdobju in obi~ajno na omeje-
nem podro~ju.
Sedaj smo pri~a zmanj{anemu pov-
pra{evanju po aluminiju v vseh
najpomembnej{ih sektorjih njegove
porabe in na vseh kontinentih. Zaloge
na LME in zaloge pri proizvajalcih,
trgovcih in porabnikih so rekordno
visoke. Seveda aluminij ni nobena
izjema. Podobno je tudi z drugimi
kovinami in drugimi industrijskimi iz-
delki. 
V prej{njih obdobjih so veliki proizva-
jalci dokaj hitro reagirali z omejeva-
njem proizvodnje, s tem zmanj{ali po-
nudbo in na ta na~in povzro~ili porast
cene, kot je bilo nazadnje v devetde-
setih letih. Takrat je kriza nastala zara-
di razpada vseh sektorjev porabnikov
aluminija v nekdanji Sovjetski zvezi in
posledi~nim pritiskom teh koli~in na
svetovni trg. Danes tak{en ukrep ni
mogo~, in to zaradi spremenjene last-
ni{ke sestave velikih proizvajalcev,
vpliva kitajskih proizvajalcev, vpliva
proizvajalcev z Bli`njega vzhoda in
zaradi ostrej{e kontrole svetovne
trgovinske organizacije nad podobni-
mi akcijami. Proizvodnja se je deloma
`e zmanj{ala (trenutno pribli`no 5 do
6 milijonov ton na leto), kar pa {e
zdale~ ni dovolj, saj zaloge aluminija
{e vedno nara{~ajo. Kapaciteto za~as-
no ali trajno zaprtih elektroliz bo treba

{e najmanj podvojiti, pa {e to ne bo
zado{~alo, ~e se ne bo pove~alo pov-
pra{evanje v za nas najpomembnej{ih
sektorjih: v avtomobilski industriji in
gradbeni{tvu.
V celotni panogi trenutno {e ni zaznati
nobenih znakov optimizma. Le previd-
no izra`anje `elja!

AAllii  oocceennjjuujjeettee,,  ddaa  ssmmoo  uukkrreeppee  nnaa  rraavvnnii
ttoovvaarrnnee  iizzppeelljjaallii  ooppttiimmaallnnoo??  DDrr..  ZZllaattkkoo
^̂uu{{  zzaaggoottaavvlljjaa,,  ddaa  vv  DDEE  EElleekkttrroolliizzee  nnee
pprrii~~aakkuujjeejjoo  nnoobbeenniihh  tteehhnnoolloo{{kkiihh  ttee`̀aavv
pprrii  ppoonnoovvnneemm  zzaaggoonnuu..
Naredili smo, kar smo morali in kar se
je iz tehni~no-tehnolo{kih in drugih
omejitev dalo narediti. In naredili smo
pravo~asno ter na ta na~in ohranili
velik del likvidnih sredstev.
[e enkrat smo dokazali, da se ne boji-
mo tudi na prvi pogled zelo radikalnih
odlo~itev in da smo jih sposobni hitro
in u~inkovito udejanjiti v praksi.
Seveda je to mogo~e, zahvaljujo~ veli-
kemu znanju in izku{njam strokovnih
delavcev ter izku{njam in vestnemu
delu vseh zaposlenih. Zaustavitev in
ponovni zagon pe~i v elektrolizi ni
enostaven postopek in je bil tema kar
mnogih strokovnih prispevkov na prej
omenjenem kongresu, kar ka`e na to,
da se bolj ali manj vsi pripravljajo na
tak{en ukrep. Kot sem pri~akoval: za
Zlatka ni~ novega! Stvari obvladuje-
mo!

AAllii  jjee  ttaa  kkrriizzaa  mmoorrddaa  ppoossppee{{iillaa  nneekkaa--
tteerree  nnoovvee  rraazzvvoojjnnee  ppoottii  nnaa  ppooddrroo~~jjuu
aalluummiinniijjaa  aallii  kkaakk{{nnee  ppoosseebbnnoossttii  gglleeddee
uuppoorraabbee  aalluummiinniijjaa??
Sedanje zmanj{ano povpra{evanje po
aluminiju ni posledica pove~ane upo-
rabe substitutov, temve~ posledica
mo~no zmanj{anega povpra{evanja in
porabe proizvodov, v katerih je dele`
aluminija zelo pomemben. Aluminij
zaradi vseh svojih mehanskih in kemij-
skih lastnosti ostaja nepogre{ljiv del
pri snovanju in proizvodnji la`jih avto-
mobilov, vlakov, letal, embala`e, grad-
benih elementov, strojev ... Bistvo
prednosti njegove uporabe ostaja
nespremenjeno: pomaga pri zmanj{e-
vanju neposredne porabe energije. Ta
njegova lastnost pride {e posebej do
veljave ob upo{tevanju ciklusa recikli-
ranja. Prava banka energije!
Koliko aluminija in vseh drugih dobrin
pa bo potrebnih v prihodnosti in kako
hitro bo nara{~al obseg njihove pora-
be, je odvisno predvsem od okrevanja
svetovne ekonomije in od tega, koliko
bodo te dobrine jutri dosegljive tudi
tistemu delu ~love{tva, ki mu v~eraj in
danes niso bile. [e te`ji je odgovor na
to, kdaj – ~e sploh kdaj – bomo to
dosegli. 

NNaass  bboolljj  zzaanniimmaa  EEvvrrooppaa  ss  ssvvoojjoo  aavvttoo--
mmoobbiillsskkoo,,  ggrraaddbbeennoo,,  ttrraannssppoorrttnnoo  iinn
ddrruuggoo  iinndduussttrriijjoo..  KKaakk{{nnee  ssoo  mmoo`̀nnoossttii,,
ddaa  TTaalluumm  ss  ssvvoojjoo  tteehhnnoolloo{{kkoo  iinn
~~lloovvee{{kkoo  mmoo~~jjoo  iizzppllaavvaa  iizz  ttee  »»ggooddlljjee««??
Nismo v slab{em polo`aju kot na{i
konkurenti v panogi niti kot mar-
sikatero podjetje v panogah, ki so za
nas najpomembnej{e. Po mojem razu-
mevanju gre sedaj predvsem za vpra-
{anje pre`ivetja: komu bo uspelo pre-
`iveti in komu se bo uspelo skozi to
obdobje prebiti s kar najmanj{imi
`rtvami. Prepri~an sem, da ne vsi! Pri
tem ni tako pomembna velikost pod-
jetja, saj imajo ta obi~ajno tudi nepro-
porcialno ve~ nakopi~enih problemov,
temve~ sposobnost prilagajanja. Zelo
bodo pomembne reakcije lastnikov in
dr`av, ki lahko s svojim (ne)ukrepa-
njem pomagajo pre`iveti krizne ~ase
ali pa pripomorejo k {e bolj zaostre-
nemu polo`aju posamezne panoge in
posameznega podjetja.
Seveda pa bo trajalo leta in leta, da bo
ve~ina industrijskih panog dosegla
tak{no raven proizvodnje in poslova-

nja, kot so ga imele pred za~etkom te
krize.

KKaakkoo  oocceennjjuujjeettee  rraazzllii~~nnee  nnaassvveettee  zzaa
rree{{eevvaannjjee  kkrriizznnee  ssiittuuaacciijjee??  AAllii  ddrruu`̀bbee--
nnaa  kklliimmaa  vv  SSlloovveenniijjii  rraazzuummee  iinn  ssppoodd--
bbuujjaa  ggoossppooddaarrssttvvoo??
Ko poslu{am nakladanja razli~nih teo-
retikov, kako so tak{ne krize predvsem
prilo`nost za podjetja, da sedaj razvi-
jejo nove proizvode in poi{~ejo nove
trge, ponorim. Za katere trge? Na Mar-
su? Pri nas na Zemlji je dandanes
~isto vseeno, ali poizku{amo prodajati
v Nem~iji, Tibetu ali Tonguziji. In pri
tem ponosno ka`ejo primer kak{nega
mikro podjetja, katerega letna rea-
lizacija ne dosega niti milijona evrov.
Le kako naj od tega `ivi vsa slovenska
razsipna dru`bena nadgradnja, vklju~-
no s temi »strokovnjaki«?
Trdno sem prepri~an, da bo v Slove-
niji ~im prej treba omejiti splo{no
dru`beno porabo, saj se obseg proiz-
vodnje izvozno usmerjenih industrij-
skih panog {e zmanj{uje, hkrati pa se
bo za~elo pove~evati {tevilo neza-
poslenih. Ker je prej{nji vladi uspelo
to dr`avo v letih najbolj{ih razmer na
svetovnih trgih mo~no zadol`iti, je
jasno, da tak{nega obsega in rasti

»Ker je prej{nji vladi uspelo
to dr`avo v letih najbolj{ih
razmer na svetovnih trgih
mo~no zadol`iti, je jasno, da
tak{nega obsega in rasti
splo{ne porabe ne bo
mogo~e {e naprej financirati
z zadol`evanjem na tujih
finan~nih trgih.«

»Na novo »zapakirane« 
ekonomske doktrine bodo
tako kot do sedaj imele le
en namen: kako na ~im bolj
zapleten na~in opravi~evati
politiko izkori{~anja in
bogatenja!«

»Toda moja naloga je
enaka, kot je bila ves ~as,
odkar vodim podjetje: najti
pravo re{itev! Sedanja kriza
ni prva in ne zadnja, ki jo bo
to podjetje moralo prebroditi
na svoji poti obstoja in
nadaljnjega razvoja.«
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splo{ne porabe ne bo mogo~e {e
naprej financirati z zadol`evanjem na
tujih finan~nih trgih. V gospodarstvu
sami dobro vemo, kdaj in kje moramo
var~evati, drugim pa bo to o~itno treba
na dovolj jasen in ne nujno tudi
najbolj prijazen na~in ponovno raz-
lo`iti!

ZZaappoosslleennii  pprrii~~aakkuujjeemmoo,,  sskkllaaddnnoo  zz
vvaa{{oo  ddoosseeddaannjjoo  pprraakkssoo  iinn  zzaauuppaannjjeemm,,
kkii  ggaa  ttuuddii  ttaa  kkrriizzaa  nnii  oommaajjaallaa,,  ddaa  nnaamm
ppoojjaassnniittee  ttuuddii  nnaajjbboolljj  ~~rrnn  sscceennaarriijj  zzaa
TTaalluumm..  NNeekkaatteerrii  `̀ee  uuggiibbaajjoo,,  ddaa  ppoottii
vvooddiijjoo  pprroottii  ddookkoonn~~nneemmuu  iizzkkllooppuu  eelleekk--
ttrroolliizzee..
S ~rnimi scenariji naj se ukvarjajo
vedno prisotni nerga~i in potencialni
pogrebniki. To ne pomeni, da nimamo
pripravljenih celo vrsto razli~nih sce-
narijev, ki jih sproti dopolnjujemo in
izbolj{ujemo. Toda moja naloga je
enaka, kot je bila ves ~as, odkar vodim
podjetje: najti pravo re{itev! Sedanja
kriza ni prva in ne zadnja, ki jo bo to
podjetje moralo prebroditi na svoji
poti obstoja in nadaljnjega razvoja.
Doslej nam je uspevalo in ob tem smo
se nenehno razvijali in izbolj{evali.
Zavedati pa se je treba, da ravnanje ne
more biti vedno enako, pa tudi ne
enako nebole~e za vse. Ne maram
preve~ pre{ernih optimistov, kajti nji-
hov optimizem je obi~ajno posledica
nezadostnega znanja, nezadostne raz-
gledanosti in informiranosti. [e manj
pa maram de`urne ~rnoglede nerga~e,
ki tudi svojo okolico silijo v
malodu{je.

GGlleeddee  ssvveettoovvnnee  kkrriizzee  ssttee  `̀ee  oodd  zzaa~~eettkkaa
ssvvaarriillii  pprreedd  nnaajjhhuujj{{iimm..  DDaanneess  ssoo  vvssii
rraazziisskkoovvaallccii  ddrruu`̀bbeenniihh  iinn  eekkoonnoommsskkiihh
ddooggaajjaannjj  bboolljj  aallii  mmaannjj  eennoottnnii,,  ddaa  jjee  kkrrii--
zzoo  zzaakkrriivviill  kkaappiittaalliissttii~~nnii  ssiisstteemm  iinn  ddaa  jjee
ttrreebbaa  iisskkaattii  nnoovvoo  uurreeddiitteevv  ssvveettaa..  TTaakkoo
ttuuddii  ddrr..  ^̂uu{{  pprraavvii,,  ddaa  jjee  kkaappiittaalliizzeemm  `̀ee
mmrrtteevv..  DDrr..  SSllaavvoojj  @@ii`̀eekk  ppaa  ttrrddii,,  ddaa  bboo
pprreejj  pprrooppaaddeell  ssvveett,,  kkoott  ddaa  bbii  kkaappiittaa--
lliizzeemm  ssaamm  nnaarreeddiill  kkoorraakk  nnaazzaajj..  DDrr..
RRaassttkkoo  MMoo~~nniikk  mmeennii,,  ddaa  zzaa  ooddpprraavvoo
kkaappiittaalliizzmmaa  nnii  ttrreebbaa  oobboorroo`̀eennee  vvssttaajjee..
PPoo  nnjjeeggoovveemm  mmnneennjjuu  jjee  ttrreebbaa  »»ssaammoo««
sspprreemmeenniittii  nnaarraavvoo  ddrr`̀aavvee,,  nnjjeennee  pprreedd--
ppiissee..  KKaajj  pprraavviittee  nnaa  ttoo??
Ra~unati na to, da bi bilo v relativno
kratkem ~asu mogo~e najti uspe{no
zdravilo za to krizo, je seveda iluzorno.
Kriza ni le gospodarska, temve~ je

predvsem kriza vrednot. Kopi~enje bo-
gastva na ra~un drugih je postalo
edino merilo uspe{nosti ne le po-
sameznikov, temve~ celotnih dru`b,
pohlepnost pa najbolj izrazita karak-
terna ~rta celotnih generacij. Ti se
zlepa ne bodo spremenili. Zahodni
svet (in prav pripadniki te, toliko
samopovzdigovane in samozado-
voljne zahodne civilizacije smo naj-
ve~ji krivci tudi za to krizo kot `e za
vrsto prej{njih grdobij v zgodovini
~love{tva) bo z uvedbo novih kontrol-
nih mehanizmov in predpisov osnov-
ne razloge le bolj ali manj nespretno
prikril. Toda zaradi tega ne bodo
izginili! Na novo »zapakirane« eko-
nomske doktrine bodo tako kot do
sedaj imele le en namen: kako na ~im
bolj zapleten na~in opravi~evati poli-
tiko izkori{~anja in bogatenja !
Sam sem prepri~an, da smo pripadni-
ki zahodne civilizacije s svojim pohle-
pom po materialnem bogastvu, ki smo
ga lahko zadovoljevali le z vse ve~jim
izkori{~anjem ljudi na drugih konti-
nentih in s svojim vzvi{enim in pod-
cenjevalnim odnosom do njih, do-
kon~no zapravili mo`nost za mirno
sobivanje na tem planetu. 

MMoorrddaa  jjee  nnaajjbboolljj  rreeaalleenn  eekkoonnoommiisstt  ddrr..
BBooggoommiirr  KKoovvaa~~,,  kkoo  pprraavvii,,  ddaa  ssee  eekkoo--
nnoommsskkaa  nneeggoottoovvoosstt  nnaaddaalljjuujjee  iinn  vvssaajj
zzaa  sseeddaajj  nnii  pprraavviihh  vvzzvvooddoovv,,  kkaakkoo
ppooddrr`̀aavviittii  bbaannkkrroottiirraannii  zzaasseebbnnii  kkaappiittaall..
^̂aakkaajjoo  nnaass  ddoollggoorroo~~nnee  ssttrruukkttuurrnnee
rreeffoorrmmee..  PPoo  nnjjeeggoovveemm  iizz  ttee  kkrriizzee  llaahhkkoo
pprriiddee  ssaammoo  ddrruuggaa~~eenn  ssvveett,,  zz  nnoovvoo  vviizz--
iijjoo  zzeelleenniihh  tteehhnnoollooggiijj,,  ssoocciiaallnnee
pprraavvii~~nnoossttii  iinn  ooddggoovvoorrnneeggaa  bbiizznniissaa..
Pri~a smo vedno ve~jemu absurdu:
dr`ave so prisiljene z davkopla~eval-
skim denarjem re{evati finan~ne insti-
tucije, ki so (bile) v zasebni lasti.
Dobi~ki so bili zasebni, te`ave in iz-
gube pa o~itno ne! Vendar trenutno ni
videti drugega izhoda, saj brez delu-
jo~ega ban~nega sistema ne deluje
ni~! Ne gospodarstvo ne dr`ava!
Tudi podr`avljanje vsega povprek ni
re{itev, saj imamo dovolj dokazov o
tem, kako neuspe{ni so bili (oz. so)
tak{ni poizkusi. Dr`ava bo morala biti
bolj prisotna v nekaterih pomembnih
sektorjih, ne nujno povsod kot aktiven
izvajalec, temve~ aktiven in odgovoren
nadzornik. In prav na tem podro~ju so
tokrat odpovedale skoraj vse dr`ave.x

Aluminij, {tevilka 3, marec 2009



Vsak mesec imamo delavci Taluma na
pla~ilni listi obvestilo o pla~ani premi-
ji za kolektivno prostovoljno dodatno
pokojninsko zavarovanje. Prav tako
smo februarja od pokojninske dru`be
dobili obvestilo o stanju  zbranih sred-
stev na na{em ra~unu.
Zakaj imamo sploh dodatno pokojnin-
sko zavarovanje in zakaj smo se v Ta-
lumu odlo~ili, da bomo del zaslu`ene-
ga dohodka namenili za to var~evanje?
Predvsem zato, ker bomo po novem
zakonu lahko poskrbeli za svojo
starost le na dva na~ina: iz zaslu`ene
in nam sproti izpla~ane pokojnine ter
iz dodatnega pokojninskega zavaro-
vanja, za katero bomo var~evali med
zaposlitvijo. Ob tem pa nas strokov-

njaki za to podro~je opozarjajo na
kruto dejstvo, da smo upravi~eni do
72,5 odstotka povpre~nih mese~nih
pla~ osemnajstih zaporednih najugod-
nej{ih let. Glede na staranje prebival-
stva in nezavidljivo stanje pokojninske
blagajne lahko pri~akujemo reforme,
ki bodo {e zaostrile pogoje za upoko-
jevanje in zni`ale vrednost pokojnine,
ki nam bo pripadala. To pomeni, da je
za primerno kakovost `ivljenja v
starosti treba var~evati v aktivni dobi.
Pokojninsko dru`bo A je ustanovila
skupina uglednih gospodarskih dru`b
z namenom, da v njej ~im bolj ekono-
mi~no in ~im varneje zavarujejo svoje
zaposlene. Pri ustanovitvi je bilo pou-
darjeno partnerstvo, zato nih~e od
lastnikov ne presega 8,3 odstotka last-
ni{kega dele`a. Dru`ba nudi svojim
zavarovancem zelo ugodne mo`nosti
za zavarovanje. Ka`ejo se v razpr{e-
nem upravljanju ve~ specialistov z ga-
rancijo donosa, z vklju~enostjo pred-
~asne pokojnine in nizkimi stro{ki po-
slovanja dru`be. Vsi ~lani nadzornega
sveta in komisij iz ustanoviteljic delu-
jejo brez finan~nih nadomestil. Uprav-
ljavska provizija dru`be zna{a 0,65 od-
stotka letno. 
Lastniki in veliki zavarovanci Pokoj-
ninske dru`be A so ugledna, kapital-
sko mo~na podjetja, ki so dru`bo
ustanovila v korist zavarovancev. Ta

podjetja so: Petrol, ACH, Mercator,
Factor banka, Lek, Aktiva Invest, Luka
Koper, Sava, Alpos, SIJ, Talum, SKB,
DZS, Remos Nalo`be, Perspektiva
DZU, GH Union, AMZS, MK Trgovi-
na, Adria Mobil.
Pokojninska dru`ba A je kljub izredno
te`avnim razmeram na finan~nih trgih
lansko leto zavarovancem pripisala po-
zitiven donos v vi{ini 1,06 odstotka.
Zavarovancev je `e ve~ kot 45.500,
zbrane premije so zna{ale 23,8 mili-
jona evrov, zbrana sredstva so narasla
na 153,4 milijona evrov. Lani je bila
posebna pozornost namenjena tvega-
njem in omejevanju rasti stro{kov po-
slovanja dru`be. Porast stro{kov glede
na leto 2007 je zna{al le 1,58 odstotka.
V dosedanjem osemletnem poslovan-
ju je Pokojninska dru`ba A dosegla
dobre poslovne rezultate, bolj{e kot
ve~ina pokojninskih dru`b v Sloveniji.
Nalo`bena politika, ki temelji na zu-
nanjem upravljanju ve~ upravljavcev z
garancijo donosa, se je v letu splo{ne
finan~ne krize izredno izkazala. Lansko
leto je bil zavarovancem pripisan
donos v vi{ini 1,06 odstotka, v zadnjih
petih letih 25,27 odstotka, od ustano-
vitve pa 54,68 odstotka (kar zna{a
povpre~no 6,13  odstotka letno).
^lanek kon~ujem z besedami: vsak
mesec malo v desetih letih prinese
tisto, kar nam druga~e ne bi ostalo.x

Vsak mesec malo …

UPRAVA

MAG. FRANC VISENJAK
FOTO: DARKO FERLINC

Mag. Franc Visenjak

»/.../ vsak mesec malo v
desetih letih prinese tisto,
kar nam druga~e ne bi 
ostalo.«
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@e v prej{njih {tevilkah Aluminija smo
poro~ali, da smo po letih neprekinjene
rasti proizvodnje rondelic `e od druge-
ga ~etrtletja leta 2008 zaznavali umir-
janje na trgu tega proizvoda. Kljub
temu smo konec leta 2008 v primerjavi
z nekaterimi drugimi industrijskimi
panogami pri~akali dokaj optimisti~-
no, saj smo za planom proizvodnje za-
ostali le za 7 odstotkov.
Glede na napovedano zmanj{evanje
porabe blaga {iroke potro{nje smo bili
pri napovedih za leto 2009 bolj previd-
ni. Plan za DE Rondelice je tako
17.000 ton, kar je 15 odstotkov manj
od na{e rekordne proizvodnje (20.000
ton leta 2007) in 30 odstotkov manj,
kot zmorejo na{e pove~ane proizvod-
ne kapacitete. Lansko leto smo namre~
nabavili novo izsekovalno linijo in no-
vo `arilno pe~, s ~imer so se proizvod-
ne kapacitete pove~ale na 24.000 ton
letno.

Na sre~o nas posledice gospodarske
krize niso tako mo~no prizadele kot
avtomobilsko industrijo in gradbeni{t-
vo in zaenkrat planu za letos sledimo.
Tudi drugi evropski proizvajalci ron-
delic imajo proizvodne kapacitete za-
sedene okoli 70-odstotno, kar potrju-
je, da trg v tem trenutku – kljub za
kupce ugodni borzni ceni – rondelic
ne potrebuje ve~. Glavni vzrok je po
na{i oceni v zmanj{evanju zalog pri
proizvajalcih aluminijastih tub in doz,
splo{nem var~evanju ter deloma v `e
napovedanem padanju kupne mo~i
potro{nikov.
Seveda pa vsaka kriza in pomanjkanje
naro~il proizvajalcem rondelic ponuja-
ta razli~ne prilo`nosti. Zato smo v DE
Rondelice med pomembnej{e aktiv-
nosti za letos uvrstili nekatere manj{e
projekte, s katerimi `elimo {e dodatno
dvigniti raven kakovosti rondelic in
obvladovati stro{ke proizvodnje. Med

te aktivnosti pri{tevamo predvsem
zamenjavo livnega `leba od filtra Alpur
do livnega stroja, vgradnjo loput na
silosih pakirne linije in uvajanje tretje-
ga dobavitelja za olja za izsekovanje.
Letos tudi dalje testiramo zlitine s
povi{anim dele`em mangana pri neka-
terih kupcih ter uvajamo nove di-
menzije in oblike rondelic. 
Na koncu `elim pohvaliti sodelavce v
na{i delovni enoti, ki so z razumeva-
njem sprejeli odlo~itev o skraj{anem
delovnem ~asu, kljub dejstvu, da ne
bele`imo tako drasti~nega upada na-
ro~il. Zahteve in pri~akovanja na{ih
kupcev po {e vi{ji kakovosti rondelic
in kraj{ih dobavnih rokih se v teh za-
ostrenih razmerah {e pove~ujejo, zato
je toliko bolj pomembno, da se zapo-
sleni tega zavedajo in s svojim priza-
devnim delom prispevajo k uspe{nosti
enote.x

V DE Rondelice sledimo planu 
za leto 2009

DE RONDELICE

TOMA@ GODICELJ
FOTO: SRDAN MOHORI^

Toma` Godicelj

Pakiranje rondel
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Nabava je proces, ki odlo~ilno vpliva
na celo vrsto klju~nih dejavnikov v
podjetju in vedno bolj postaja integri-
rana strate{ka funkcija z neposrednim
u~inkom na ve~ji del stro{kov podjet-
ja. Dobro vklju~en in v strategijo pod-
jetja usmerjen nabavni proces lahko
vpliva na stro{ke nakupov ter s tem na
materialne in finan~ne tokove v pod-
jetju. Za udejanjenje konkuren~nih
prednosti, ki jih ponuja nabava, je
klju~en razvoj u~inkovitega in produk-
tivnega sodelovanja med notranjimi
odjemalci in dobavitelji. Vsi ti dejavni-
ki pridejo {e bolj do izraza v dana{-
njem ~asu, ko na proizvajalce alumini-
ja pritiska svetovna gospodarska kriza. 
Kot je znano, je na{a osnovna dejav-
nost nabava osnovnih surovin, glin-
ice, fluorjevih soli, koksa, smole,
livarskih dodatkov, energije ter materi-

alov in storitev za vzdr`evanje in proiz-
vodnjo. Zaradi gospodarske krize se v
Talumu sre~ujemo z dejstvom, da so
na svetovnem trgu cene surovin za
proizvodnjo aluminija pod velikim pri-
tiskom zaradi velikih zalog aluminija,
zmanj{evanja proizvedenega aluminija
in izjemno nizke ravni cen na LME.
Cene osnovnih surovin so {e delno
pod vplivom vztrajnosti iz leta 2008 in
se na trgu niso prilagodile sorazmerju
zni`anja na LME. Dodatni pomemben
vidik, da se cene osnovnih surovin za
potrebe aluminijske industrije {e niso
zni`ale, je, da so proizvajalci surovin z
zapiranjem posameznih proizvodnih
lokacij drasti~no zmanj{ali obseg pro-
izvodnje surovin (npr. kalcinirani
petrol koks, silicij ...) ter tako obdr`ali
raven cen z zanemarljivim zmanj{an-
jem iz preteklega obdobja.

Zaradi negotovih razmer na trgu za
leto 2009 smo se v Talumu odlo~ili,
da za ve~ino materialov ne sklepamo
letnih pogodb, tendence po sklepanju
letnih pogodb pa ni niti na strani
dobaviteljev. Pogovori potekajo na
osnovi ocenjenih potrebnih koli~in za
Talum, s poudarkom na prilagodlji-
vosti dobav in sprotni dobavi na ravni
varnostnih zalog v Talumu. Ob zmanj-
{ani proizvodnji v Talumu ter koli~in-
sko uravnote`enem obsegu nabave
materialov, energentov in storitev, ki
so nujno potrebni za proizvodni pro-
ces aluminija in aluminijevih izdelkov,
lahko v podjetju pozitivno vplivajo na
dinamiko denarnih tokov in s tem na
bolj{o likvidnost dru`be. 
Dobro partnerstvo z dobavitelji {e iz
preteklega obdobja nam je omogo~ilo,
da smo za posamezne obveznosti {e
ne dobavljene pogodbene koli~ine
materialov (zaradi zmanj{ane proiz-
vodnje) iz ~etrtega ~etrtletja 2008 pod
sprejemljivimi pogoji prenesli v prvo
~etrtletje leto{njega leta. Ve~ina Talu-
movih dobaviteljev materialov in sto-
ritev za potrebe vzdr`evanja in proiz-
vodnje je po usklajevanjih zni`ala cene
glede na cene iz leta 2008. Letos je
naro~anje materialov in storitev, ki jih
ne izvajamo v Talumu, v primerjavi z
enakim obdobjem lani zmanj{ano in
prilagojeno trenutnemu obsegu proiz-
vodnje. Prav temu obsegu aktivnosti
sedaj posve~amo {e posebno pozor-
nost, pri ~emer skrbimo za zagotovitev
optimalnih nabavnih pogojev.
Obenem je to zaradi trenutnega zmanj-
{anega obsega operativnih aktivnosti

v nabavi prilo`nost, da optimiziramo
procese nabave za prihodnje obdobje,
predvsem za segment takti~ne in
strate{ke nabave.
Pri tej ekonomski situaciji je strate{ko
pomembno, da se zavedamo internega
obvladovanja zalog nabavljenih mate-
rialov, torej delovanja na segmentu,
kjer lahko sami vplivamo na:

- zmanj{anje zalog surovin za redno
proizvodnjo, 

- zmanj{evanje vse nabave materialov
in storitev, ki niso neposredno pove-
zane s proizvodnjo,

- obvladovanje in zmanj{anje neko-
rantnih zalog (dobavljeno predvsem
v preteklih letih),

- evidentnost zalog v priro~nih skla-
di{~ih, da ne povzro~amo podvaja-
nja zalog in s tem nepotrebne vezave
dodatnih sredstev.

Da bi dobavitelji lahko razumeli na-
bavno politiko in strategijo nabave v
podjetju Talum, je bil avgusta 2008 iz-
dan in marca letos posodobljen
priro~nik za dobavitelje. Za na{e do-
bavitelje in tudi interne naro~nike je
dostopen na internetni strani Taluma
http://www.talum.si/pdf/home/Priroc-
nik_za_dobavitelje.pdf.
Skupna naloga zaposlenih v Talumu v
naslednjem obdobju je in bo, da bomo
na podro~ju nabave, kjer lahko vsak v
svoji vlogi racionalno delujemo, tako
tudi delovali. Na to nas opominja tudi
raziskovalec Stephen Covey, ko pravi:
»Najbolj{i na~in, da predvidi{ svojo
prihodnost, je, da si jo ustvari{ sam!«x

Prilagajanje nabave
kriznim razmeram na trgu

NABAVA

MIRKO VESELI^
FOTO: IVO ERCEGOVI]

Mirko Veseli~
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Glede na aktivnosti, izvedene na
podro~ju varnosti in zdravja pri delu v
letu 2008, bi lahko leto ocenili kot
uspe{no, ~e bi nam uspelo dose~i tudi
vsakoletni glavni cilj, to je zni`anje
resnosti in pogostosti po{kodb pri
delu. Drugi cilji so bili namre~ dose-
`eni.

PPoo{{kkooddbbee  pprrii  ddeelluu  iinn  nnaa  ppoottii  nnaa  ddeelloo

Iz prilo`enih grafov je razvidno, da se
je {tevilo po{kodb pri delu lansko leto
v primerjavi z letom 2007 pove~alo za
{tiri. Leta 2008 se je pripetilo 35 po{-
kodb pri delu in 6 po{kodb na poti.
Zaradi po{kodb pri delu je bilo lani
izgubljenih 649 delovnih dni, leta
2007 pa 781. Zaradi po{kodb na poti
na delo oziroma z dela je bilo lani
izgubljenih 124 delovnih dni, leto prej
pa 68. Skupaj je bilo zaradi po{kodb
pri delu ter po{kodb na poti na delo in
z dela leta 2008 izgubljenih 773 de-
lovnih dni, leto prej pa 849. Cilja
varnosti in zdravja pri delu glede res-
nosti in pogostosti po{kodb ter s tem
povezanim {tevilom po{kodb pri delu
in {tevilom izgubljenih delovnih dni
nismo dosegli.

DDeelloovvnnaa  oopprreemmaa
Z rednimi pregledi delovne opreme,
ro~nega elektri~nega orodja in prive-
zovalnih elementov je bila dose`ena
ve~ kot 98,5-odstotna skladnost in s
tem dose`en cilj varnosti in zdravja pri
delu za leto 2008. Slu`ba varstva pri
delu je lani pregledala in izdala veljav-
na poro~ila za 758 naprav. Septembra
je bil opravljen pregled pasov, vrvi in
drugih varnostnih elementov za zago-
tavljanje varnega dela na vi{ini. Prav
tako smo nadaljevali preglede plinskih
napeljav pri kon~nih porabnikih. V
skladu z zahtevami zakonodaje poteka
pregled lokacij in izdelava elaboratov
eksplozijske ogro`enosti za posamez-
ne obrate. Elaborati za prvo skupino

objektov ~akajo na potrditev pri po-
obla{~eni instituciji.
DDeelloovvnnoo  ookkoolljjee
V Talumu so bile leta 2008 opravljene
meritve mikroklime, osvetljenosti in
hrupa ter meritve prahu, plinov in
organskih spojin na ve~ kot 200
delovnih mestih. Rezultati meritev so
bili upo{tevani pri reviziji ocene tve-
ganja in pri pripravi osnutka Programa
varnosti in zdravja pri delu za nasled-
nje triletno obdobje.

PPoo`̀aarrnnaa  vvaarrnnoosstt
Lansko leto se je v Talumu pripetilo 20
po`arov, od tega 19 za~etnih. Na
podro~ju preventive je bilo izdanih 68
dovoljenj za opravljanje vro~ih del, kar
je premalo glede na obseg del, ki so
bila opravljena.

IInncciiddeennttnnii  iinn  iizzrreeddnnii  ddooggooddkkii
Leta 2005 smo za~eli spremljati in
zapisovati incidentne in izredne
dogodke. Cilj pri tem je bil, prepozna-
vati in zmanj{evati potencialne in
dejanske nevarnosti za nastanek
po{kodb pri delu, vplivov na okolje in
po`arno varnost. Aktivnosti smo
nadaljevali tudi leta 2008, ko smo
zapisali 182 izrednih in 194 incident-
nih dogodkov.

SSiisstteemm  vvooddeennjjaa  vvaarrnnoossttii  iinn  zzddrraavvjjaa  pprrii
ddeelluu  OOHHSSAASS  1188000011
Na osnovi opravljenega vodstvenega
pregleda in izvedene zunanje presoje
BVQI-ja lahko podamo skupno oceno,
da sistem varnosti in zdravja pri delu
deluje v skladu z zastavljenimi cilji in
programi ter ga lahko opredelimo kot
u~inkovitega. Presoja sistema varnos-
ti in zdravja pri delu je potekala po
novi verziji standarda OHSAS
18001:2007. Z novim programom za
varnost in zdravje pri delu, ki se `e
pripravlja, bodo dolo~ene aktivnosti za
dosego okvirnih in izvedbeni ciljev do
konca leta 2011.x

Analiza varnostnih razmer

VARSTVO PRI DELU

IZTOK TRAFELA
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Elektroliza je bila prva na udaru
konkretnih ukrepov za prilagajanje
proizvodnje novim ekonomskim raz-
meram. Tako smo `e novembra lani
za~eli izklapljati 30 pe~i, malo pozneje
pa kar celo polovico nove hale. Slika
tak{ne elektrolize je te`ka za vse, zato

je pogovor z delavci ali vodstvom
elektrolize zelo ob~utljiva zadeva.
Najraje bi videli, da jih pustimo pri
miru, toda tega se ne da skriti, tudi ne
premagati s ti{ino. A ~as postopoma
naredi svoje, tako da je tisto, kar je
bilo {e v~eraj nemogo~e, danes spre-

jeto dejstvo, jutri pa je lahko {e huje ...
V posebno neprijetni situaciji je vodja
DE Elektrolize dr. Zlatko ^u{, ki to
delo opravlja `e 16 let, v elektrolizi pa
je zaposlen `e 25 let. Pravkar se je
vrnil iz ZDA, kjer sta skupaj s predsed-
nikom Uprave spremljala mednarodno
konferenco o aluminiju, znano kot
TMS. Zaprosili smo ga za vtise s te
konference, posebej pa za razlago gle-
de tehnologije izklopa in ponovnega
zagona pe~i. 

KKaakk{{nnaa  jjee  sslliikkaa  ddaannaa{{nnjjee  eelleekkttrroolliizzee??
Lahko re~em, da smo obseg proizvod-
nje optimalno prilagodili tr`nim raz-
meram oziroma potrebam livarn. Ko
smo izbirali prvih 30 celic, smo izha-
jali iz logike, da izklopimo najslab{e in
najstarej{e, kar je v praksi pomenilo,
da smo imeli mrtve prostore povsod
med 160 celicami, ki jih imamo v stari
in novi hali C. 

ZZaakkaajj  ssttee  ssee  ppootteemm,,  kkoo  ssee  jjee  ppookkaazzaalloo,,
ddaa  ttoo  nnee  zzaaddoossttuujjee,,  ooddlloo~~iillii  iizzkkllooppiittii
cceelloottnnoo  nnoovvoo  hhaalloo,,  nnee  ppaa  ssttaarree??
Novo elektrolizo smo izbrali zato, ker
obratuje neprekinjeno `e sedem let.
Celice so `e dovolj stare, da bi jih v
vsakem primeru postopoma morali
obnoviti, najpozneje v naslednjih dveh
letih. Tudi po tehni~ni strani nam to –
na sre~o – hkrati pomeni tudi optimal-
no mo`nost glede elektri~nega prik-
lopa (sredinska prevezava). Poleg tega
smo tudi zaradi tehni~nih zahtev mo-
rali izklopiti {e tri celice v stari hali ob
sredinski povezavi. Tako je poleg 80
celic v novi hali izklopljenih {e 13 ce-
lic v stari, kar pomeni, da imamo izk-
lopljenih 93 celic. Torej, da zaklju~im
to »igro {tevilk«, obratujemo le s 67
celicami od 160 mo`nih.

MMeedd  iizzkklloopplljjeenniimmii  ppee~~mmii  ssttee  nneekkaatteerree
ppuussttiillii  vv  »»ppoosseebbnneemm  ssttaannjjuu««,,  ppoolleegg
tteeggaa  ppaa  `̀ee  oobbnnaavvlljjaattee  kkaattooddnnaa  kkoorriittaa  zzaa
ppoonnoovvnnii  zzaaggoonn..  
Res je, z obstoje~im materialom smo
obnovili `e 10 celic, ki so pripravljene
na zagon, ko bo za to primerna situaci-
ja. Remont poteka tudi v novem delu.
Posebno vlogo smo namenili 14 celi-
cami, ki jih ob izklopu nismo preko-
pali, temve~ smo odstranili le kriolit in
teko~i aluminij, katodno obzidavo pa
pustili za ponovni zagon po klasi~nem
postopku. Te celice smo izbrali, ker

Izvedeni ukrepi so popolnoma
pravilni in hitri

DE ELEKTROLIZA

IVO ERCEGOVI]
FOTO: SRDAN MOHORI^,

IVO ERCEGOVI]

Dr. Zlatko ^u{
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smo ocenili, da so v dobrem stanju in
imajo za sabo manj kot {tiri leta obra-
tovanja.

ZZaaggoonn  ttaakk{{nniihh  ppee~~ii  jjee  ttvveeggaann,,  zznnaannoo  jjee,,
ddaa  oobbssttaajjaajjoo  ttuuddii  ddrruuggee  mmoo`̀nnoossttii
pprriipprraavvee  kkaattooddee..  NNaa  oossnnoovvii  ~~eessaa  ssttee
iizzbbrraallii  pprraavv  ttaa  nnaa~~iinn??
Mislim, da smo za te primere dobro
podkovani. Konkretne podatke smo
pridobili, ko smo `e leta 2002 poskus-
no izklopili in zagnali celico 240. Oce-
nili smo, da je ponovni zagon na prin-
cipu aluminijske plo{~e slab{a re{itev,
posebej glede `ivljenjske dobe celic,
zato smo iz katode odstrani vse,
vklju~no z aluminijem, kolikor se je le
dalo. Razen tega smo tako pripravljene
celice skrbno za{~ititi s kriolitom, da
katoda v stiku s kisikom ne oksidira.
Vse skupaj smo {e prekrili, da bi pre-
pre~ili vdor vlage. Vlaga namre~ lahko
povzro~i tvorbo karbidne snovi in
povr{ina katode razpada v prah tudi do
10 cm v globino. ^e bi to dovolili, bi
izni~ili vse vlo`eno delo. Dolo~eno iz-
ku{njo za to proceduro smo pridobili
tudi pri ponovnem zagonu celic v stari
elektrolizi B leta 1996. 

KKaakkoo  bboo  ppootteekkaall  ppoonnoovvnnii  zzaaggoonn??
Pred zagonom je treba odstraniti ves
material do ogljikovega dela katode.
Zagon pa poteka podobno kot na no-
vih celicah, na principu koksne poste-
ljice (le nekatere parametre je treba pri-
lagoditi). Te postopke smo obdelovali
tudi na konferencah kluba AP18, zato
tudi ne pri~akujem ve~jih te`av. Seve-
da pa so to naloge, ki jih ne oprav-
ljamo prav pogosto. Pravzaprav bo to
prvi~ v tako velikem obsegu.

KKaakkoo  rree{{uujjeettee  pprroobblleemmee  zz  »»ooddvvee~~nnii--
mmii««  lljjuuddmmii  gglleeddee  nnaa  ttoo,,  ddaa  kk  eelleekkttrroolliizzii
ssppaaddaa  {{ee  ~~iissttiillnnaa  nnaapprraavvaa,,  kkii  jjee  ttuuddii
iizzkklloopplljjeennaa??
Trenutno imamo tretjino ljudi, ki jih v
procesu ne potrebujemo. Najprej smo
vsem omogo~ili izrabo dopusta iz
prej{njega leta. Nekatere smo zaposlili
pri konzerviranju izklopljene ~istilne
naprave, druge pri dodatnem bru{enju
anodnih palic, pri pripravi anodnih
spon, pri ~i{~enju kleti in drugih delih.
Trenutno poteka prezaposlitev dolo~e-
nega {tevila sodelavcev v druge DE in
na dela pri razgradnji elektrolize B.

KKaakkoo  oocceennjjuujjeettee  uuvveeddbboo  3366--uurrnneeggaa
ddeelloovvnneeggaa  tteeddnnaa  iinn  kkaakkoo  ppootteekkaa??
To se nam v tej situaciji zdi koristen
ukrep, ki nam konkretno zelo olaj{a
organizacijo dela. Po vseh zgoraj
omenjenih dodatnih aktivnostih lahko
za delo v drugih enotah ponudimo
okrog 16 na{ih delavcev. 

VV  AAlluummiinniijjuu  ssmmoo  oobbjjaavviillii  iizzjjaavvee  nneekkaa--
tteerriihh  ddeellaavvcceevv  `̀ee  oobb  iizzkkllooppuu  pprrvviihh  ppee~~ii..
KKaakkoo  oocceennjjuujjee{{  ddaannaa{{nnjjee  ssttaannjjee  mmeedd
lljjuuddmmii??
Moram re~i, da je vladala velika zaskr-
bljenost in {e kar traja. Sam ve{, kaj
pomeni izklapljati `ivo in zdravo celi-
co. Nih~e ne bi rad zapiral hale C, ven-
dar so ljudje svoje delo opravili profe-
sionalno. Delavci se zavedajo te`avno-
sti situacije in zelo pozorno spremlja-
jo ceno na LME. Osebno sem prepri-
~an, da je bila to najte`ja akcija v
zgodovini elektrolize C. Izvedena pa je
bila optimalno.

OO  ddooggaajjaannjjiihh  vv  aalluummiinniijjsskkii  iinndduussttrriijjii  vv
ssvveettoovvnniihh  rraazzmmeerraahh,,  kkii  jjee  bbiillaa  pprreedd--

ssttaavvlljjeennaa  nnaa  TTMMSS,,  ssmmoo  vvpprraa{{aallii  ttuuddii
pprreeddsseeddnniikkaa  TToopplleekkaa..  KKaakk{{nnee  ppaa  ssoo
ttvvoojjee  uuggoottoovviittvvee  ppoo  ssttrrookkoovvnnii  ppllaattii??
Na konferenci imam nekatere strokov-
ne zadol`itve in kljub trenutnim eko-
nomskim razmeram smo to delo
opravili. Predstavljeno je bilo podro~-
je izbolj{av procesa in uporabe novih
materialov. Ne glede na dejstvo, da se
elektrolizne celice razvijajo v smeri
pove~evanja toka in zni{anja porabe
energije, sodi na{a AP18 definitivno
med najbolj{e razpolo`ljive tehnologi-
je (BAT) in bo to ostala vsaj {e 10 let.
Predstavljen je bil razvoj celic AP50,
HA4X in {e nekaterih drugih. Sam
delujem v komiteju za izbolj{ave na
podro~ju izbolj{av na katodi. Letos
smo najve~ pozornosti namenili smi-
selnosti impregnacije grafitiziranih
katodnih blokov. Menim, da ta posto-
pek ekonomsko ni upravi~en za elek-
trolizne celice z jakostjo toka pod 
250 kA, saj je stro{ek postopka je vi{ji
od dose`enih u~inkov.
Kar se ukrepov ti~e, naj povem, da je
na svetu izklopljenih `e okrog 5 mili-
jonov ton kapacitet in da se bo ta trend
nadaljeval. Moram pa omeniti, da
pravih receptov ali usklajenih akcij ni.
Vsak se bo re{eval po svoje. 

AAllii  ttoo  ppoottrrjjuujjee,,  ddaa  ssmmoo  ssee  vv  TTaalluummuu
pprraavviillnnoo  ooddlloo~~iillii  zzaa  zzmmaannjj{{eevvaannjjee
pprrooiizzvvooddnnjjee??
Popolnoma pravilno in hitro. @al lahko
povem, da je situacija tako resna in
negotova, da – ~e gledamo strogo z
vidika poslovanja – ne bi bilo napa~-
no, ~e bi izklopili celotno primarno
proizvodnjo. Seveda pa bi to zagotovo
bila strate{ka napaka. Tak{ne proiz-
vodnje vedno delajo z dolo~eno vztraj-

nostjo, zaradi stabilnosti pa so vsi
pomembnej{i viri seveda vezani na
ceno na LME.

MMoorrddaa  ttrreennuuttnnoo..  KKaajj  ppaa  ppoonnoovvnnii  zzaa--
ggoonn,,  ~~ee  sspplloohh  ……??
Letos zagotovo ne! Marsikaj se mora
zgoditi v Evropi in svetu, da zlezemo
nazaj, da se za~ne obra~ati na bolje.

KKaajj  ppaa  jjee  ppooggoojj  zzaa  bboolljjee??
Enkrat se bo moral svet ponovno
sukati z vi{jimi obrati. Gre za splo{no
krizo, ki je {ir{ega zna~aja, kot je eko-
nomska kriza sistema, o kateri vsi go-
vorijo. Pred leti je propadel komu-
nizem, sedaj pa je propadel kapitali-
zem z vsemi temeljnimi vrednotami
vred.

AAllii  ssmmoo  pprriipprraavvlljjeennii  sspprreejjeettii  ttoo  ssttaannjjee,,
kkaakkoo  nnaapprreejj??
Mi starej{i smo, ne vem pa, kako bo z
mladino.

KKaajj  ppoommeennii,,  ddaa  ssmmoo  pprriipprraavvlljjeennii??
Lahko `ivimo bistveno skromneje. Za
mene je vsak razplet te svetovne krize
sprejemljiv, ~e se bo kon~al brez voj-
ne. ^e tega ne znamo vsi sprejeti, bo
to nekdo izkoristil in lahko se ponovi
leto 1941.

PPaa  vveennddaarr,,  aallii  llaahhkkoo  iizzlluu{{~~ii{{  kkoorriissttnnoo
ssppoorroo~~iilloo  TTMMSS  iinn  ddrruuggiihh  vviirroovv,,  kkii  ssoo  ttii
nnaa  vvoolljjoo,,  gglleeddee  ppeerrssppeekkttiivvee  aalluummiinnii--
jjsskkee  iinndduussttrriijjee??
Negotovost na prvem mestu. Osnov-
no, globalno sporo~ilo je, da se mora
vsak re{evati na svoj na~in.

AAllii  jjee  ttoo  ppoouu~~nnoo  ttuuddii  zzaattee,,  zzaa  nnaass??
Seveda je. Upam, da tudi za na{e last-
nike.x

Izklopljene pe~i v hali C Aleksander ^u{ pri kontroli izklopa pe~i
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V prostorih Taluma je 11. marca 2009
na pobudo Zavoda RS za zaposlova-
nje potekalo strokovno tematsko sre-
~anje z delodajalci. Na sre~anju so
strokovni delavci Zavoda predstavili
ve~ mo`nosti, ki jih delodajalci lahko
uporabimo v ~asu nara{~ajo~e gospo-
darsko-finan~ne krize. Po drugi strani
pa smo sre~anje izkoristili za razjas-
nitev nekaterih dilem in odprtih vpra-
{anj v zvezi z omenjenimi storitvami.  
Na za~etku nam je direktorica OS Ptuj
mag. Vlasta Stojak predstavila aktual-
ne podatke o trgu dela na obmo~ju
Ptuja in Ormo`a. Omeniti je treba, da
se gospodarsko-finan~na kriza odra`a
v zmanj{anem obsegu potreb po de-
lavcih in posledi~nem pove~anju {te-
vila brezposelnih oseb. Zavod zato
uvaja nove programe in aktivnosti za
delodajalce in brezposelne osebe. Gre
za {tevilne aktivnosti v zvezi s sveto-
vanjem in pomo~jo pri iskanju zapo-
slitve (npr. delavnice), programe prak-
ti~nega usposabljanja (npr. delovni

preizkus) in izobra`evanje (npr. nacio-
nalne poklicne kvalifikacije), spodbu-
janje samozaposlovanja, povra~ila
prispevkov delodajalca, subvencije za
zaposlitev za kraj{i delovni ~as itd. Ta-
ko kljub krizi ostaja brezposelnim na
voljo veliko aktivnosti, ki jih lahko
izkoristijo za pove~anje svojih zapo-
slitvenih mo`nosti, in »stimuliranje«
delodajalcev za nove zaposlitve.
Sledila je predstavitev omre`ja EU-
RES. Na spletni strani Zavoda (www.
ess.gov.si) je portal EURES, na kate-
rem delodajalci iz dr`av ~lanic EU
objavljajo prosta delovna mesta,
iskalci zaposlitve pa se na objave lah-
ko prijavijo, lahko pa tam tudi objavijo
svojo vlogo za zaposlitev in tako po-
ve~ajo svoje zaposlitvene mo`nosti.
Osnova je seveda pospe{evanje mo-
bilnosti dr`avljanov EU. 
Na sre~anju so nato predstavili novos-
ti na podro~ju zaposlovanja tujcev in
izdajanja delovnih dovoljenj. Kot zani-
mivost lahko omenimo, da slovenski

dr`avljani {e vedno nimamo prostega
dostopa do trga dela v naslednjih
dr`avah ~lanicah EU in evropskem go-
spodarskem prostoru: Avstrija, Nem-
~ija, Belgija, Liechtenstein, Danska in
Norve{ka. Za zaposlitev v teh dr`avah
potrebujemo delovno dovoljenje, ki si
ga moramo pridobiti skladno z nacio-
nalno zakonodajo posamezne dr`ave. 
Predstavljen je bil tudi Zakon o del-
nem subvencioniranju polnega delov-
nega ~asa, katerega namen je ohra-
njanje delovnih mest s pomo~jo del-
nega subvencioniranja polnega delov-
nega ~asa. Omenjeni so bili pogoji za
dodelitev subvencije, roki in splo{ni
napotki v ~asu subvencioniranja. 
Sre~anje se je kon~alo s predstavitvijo
informativne to~ke [tajerske gospo-
darske zbornice v Hi{i informacij
(Krempljeva ulica 2) na Ptuju. Pred-
stavnik zbornice vsako sredo med 13.
in 15. uro ~lanom ponuja informacije
o aktualnih gospodarskih temah.x

Strokovno sre~anje z delodajalci

KADRI

TANJA MADJAR
FOTO: DARKO FERLINC

Predavanje
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Janez Lajh se je pred davnimi leti
izu~il za klju~avni~arja in se po kon~a-
ni voja{ki obvezi leta 1969 zaposlil v
takratnem TGA. Delal je v strojni
delavnici. Kot marljiv delavec se je ob
delu izobra`eval in kon~al srednjo
strojno {olo. To mu je omogo~ilo na-
predovanje, zato je leta 1979 za~el
delati kot kot inventurist v finan~nem
ra~unovodskem sektorju. Leta 1985 je
na odpadnem skladi{~u zamenjal so-
delavca Musi~a. To delo je bilo iz
Marketinga prestavljeno v DE Promet
pred pribli`no {tirimi leti. Takrat se je
za~elo sistemati~no zbiranje sortiranih
odpadkov. Povr{ina sedanje zbiralnice
je petkrat manj{a od prej{nje, saj pos-
ku{amo odpadke odpeljati presorti-
rane z mesta nastanka. Vse vrste od-
padkov (odpadna embala`a, industrij-
ski komunalni odpadki ter inertni,

nenevarni in tehnolo{ki odpadki) se
vodijo v registru odpadkov (od naro-
~ila in odvoza do prevzema). To delo
zahteva doslednost, Janez Lajh pa ga
je z veseljem opravljal do upokojitve.
Kot dolgoletni lovec bo zdaj lahko ve~
~asa tako ali druga~e pre`ivel ob
»svoji divjadi«. Janez je za `ivali skr-
bel tudi v Talumu, in vsaj dokler ne
najdemo ustreznega ~loveka, ki bi ga
lahko zamenjal, bo {e naprej urejal nji-
hovo krmilnico. Zagotovo bo z velikim
veseljem obdeloval tudi vinograd ob
svojem vikendu. Usposobil se je za
kletarjenje, ki mu v zadnjem ~asu zelo
dobro uspeva. 
Ob odhodu v zaslu`eni pokoj mu
sodelavci iz DE Promet `elimo ~im
dalj{e tretje `ivljenjsko obdobje, za
katerega vemo, da ga bo `ivel zelo
pestro.x

Ob izgubi o~eta, dedka in pradedka Ruda Hlu{i~ka se zahvaljujem vsem, ki ste ga spremljali na zadnji poti k ve~nemu
po~itku, mi ustno in pisno izrazili so`alje, darovali cvetje in sve~e. 

Hvala Talumu za zaigrano Ti{ino, Stanku Lepeju za besede slovesa in pevcem za odpete pesmi. Hvala tudi sosedi [pelci
Vrbanec za vsestransko pomo~. Vsem in vsakomur {e enkrat hvala. 

Sin Marjan

ZZaahhvvaallaa

Lajhov odpad ali zbiralnica odpadkov

UPOKOJITEV

EDVARD DOBNIK
FOTO: IVO ERCEGOVI]

Janez Lajh
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Sa{ina cvetli~arska zgodba se ni za~e-
la klasi~no. S tem mislim na otro{ke
sanje o nabiranju ro`ic, izdelavi {op-
kov, zalivanju … Za poklicno cvetli-
~arsko in vrtnarsko {olo se je Sa{a od-
lo~ila zato, ker po kon~ani osnovni
{oli pa~ ni imela pojma, kam naj se
vpi{e. [ele mnogo kasneje se je po-
kazalo, da odlo~itev niti ni bila tako
slaba. Od{la je torej v Celje in tam
`ivela v internatu. Ob koncih tedna se
je vra~ala domov. [ola je trajala tri le-
ta. Prakti~ni del pouka je zajemal le
delo v vrtnarijah, drevesnicah in par-
kih. V cvetli~arnah pa dijaki niso delali.
Sa{a tako ni imela kaj dosti znanja o
delu z rezanim cvetjem. Ni poznala
imen posameznih cvetov in tudi ne
njihovih lastnosti. Zato so bili za~etki v
cvetli~arni precej te`ki. Z mo~no voljo,
trdim delom in potrpe`ljivostjo strank
ji je uspelo usvojiti dovolj znanja in
izku{enj. Znanje pa mora{, tako kot
povsod, tudi v tem poklicu nenehno
izpopolnjevati in se prilagajati stran-
kam ter njihovim `eljam. Veliko se je
nau~ila, ko je delala za Talum. S svo-
jimi aran`maji je krasila pisarne in
avle v tovarni ter opremljala veliko

dvorano v restavraciji Pan v Kidri~e-
vem, ko smo tam {e imeli prireditve.
Tudi okra{ene novoletne jelke so
njeno delo.
Danes ji seveda ni `al, da je cvetli~ar-
ka. Poklic je dovolj raznolik in se ga
nikakor ne more{ naveli~ati. 
V Revitalu se je dobro po~utila. In se
veliko nau~ila. Saj se pravzaprav ni
imela kje drugje, ker je to bila njena
prva slu`ba. Povedal sem `e, da je
v~asih opremljala pisarne in avle s
{opki in cvetli~nimi aran`maji. Danes
tega ne po~ne ve~. Kriza se pozna tudi
pri ro`ah. 
Dru`ba Revital se je odlo~ila, da
cvetli~arne v svojem okviru ne bo ve~
imela. Sa{a je zato sklenila, da si uredi
status samostojne podjetnice in pre-
vzame cvetli~arno. V najem je dobila
vse poslovne prostore skupaj z inven-
tarjem, ra~unalnikom, zalogami itd. In

vse to pod dokaj ugodnimi pogoji. Po
letu in pol, ko ji v Revitalu niso ve~
mogli nuditi gostoljubja, je cvetli~arno
preselila v »center« Kidri~evega, v
prostore nekdanje lekarne. Najemnino
pla~uje Ob~ini Kidri~evo.  
S poslovanjem cvetli~arne je zadovolj-
na. To najbr` pomeni, da se od pri-
hodka da solidno `iveti. Tako kot
menda v vseh cvetli~arnah tudi v njeni
najve~ prodajo ob velikih praznikih.
Najve~ se zaslu`i ob dnevu mrtvih. Ja,
takrat pa~ vsi pretiravamo s cvetjem in
sve~ami. Drugi tak praznik je dan `e-
na. Mo{ki so {e vedno navajeni, da
`enskam na ta dan poklanjajo ro`e.
Najve~ seveda rezanega cvetja, pred-
vsem vrtnice, pa tudi lon~nice so po-
pularne. Zadnji modni hit so orhideje.
Ustavimo se malo pri dnevu `ena.
Letos je bil smisel praznovanja tega
dneva {e posebej izpostavljen. Globa-

Cvetje spomladi

REPORTA@A

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Aleksandra (Sa{a) Bednji~ki ja kon~ala
Cvetli~arsko in vrtnarsko {olo v Celju leta
1993. Dve leti kasneje, leta 1995, se je
zaposlila v cvetli~arni Talumove h~erinske
dru`be Revital. Tam je delala osem let.
Nato je postala samostojna podjetnica in
za~ela sama voditi cvetli~arno. V prostorih
Revitala je ostala {e dve leti in pol, potem
pa preselila cvetli~arno v »ob~insko hi{o«
v Kidri~evem, v prostore nekdanje lekarne.
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lizacija je na pohodu `e nekaj ~asa. In
tudi na `ensko problematiko gledamo
globalno. Novinarka Dragica Korade je
v sobotni prilogi Ve~era nanizala nekaj
zaskrbljujo~ih, ~e ne v nebo vpijo~ih
podatkov. Upam, de mi ne bo zameri-
la, ~e nekatere povzamem. 
Dve tretjini vsega dela na svetu opra-
vijo `enske. Za to dobijo manj kot
petino vseh dohodkov. So lastnice le
enega odstotka svetovnega premo`e-
nja. Predstavljajo veliko ve~ino revne-
ga prebivalstva.
Vsako leto umre ve~ kot pol milijona
`ensk zaradi zapletov pri porodu.
Zapletov, ki bi jih lahko prepre~ili z
zdravljenjem. Soo~ajo se z nasiljem v
dru`ini, na delovnem mestu, v vojnah.
Takih je za kar celo milijardo. Skoraj

polovica je takih, ki jih je intimni part-
ner `e pretepel. Sam se spomnim
akcije proti nasilju `ensk, ki je pred leti
potekala tudi v Sloveniji. Pri nas velja,
da do`ivlja nasilje vsaka peta. Pri nas,
v »civilizirani« Sloveniji.
Zraven `ensk trpijo seveda tudi otroci.
@enske in otroci predstavljajo skupaj
skoraj 80 odstotkov beguncev na
svetu. In nobena od njih ne dobi rde~e
vrtnice za 8. marec, svetovni dan
`ensk. Tudi v Evropi `enske {e zdale~
niso dosegle enakopravnosti. Za ena-
ko delo {e vedno prejmejo pribli`no
16 odstotkov ni`jo pla~o kot mo{ki.
Da o zastopanosti v politiki niti ne go-
vorimo.
Sa{a o dnevu `ena ne razmi{lja prav
veliko. Meni, da bi vsak dan moral biti
dan `ensk.
Tretji praznik je valentinovo. Na ta dan
se ne proda ravno veliko cvetja. Ljudje

raje kupujejo sr~ke, bonbone in take
re~i. 
Ob pogrebih pa ja. Pri mrtvih pa~ ne
»{paramo« veliko. Venci, ikebane,
{opki. V zadnjem ~asu ljudje na po-
grebe nosijo sve~e namesto cvetja; ne
vem prav dobro, zakaj. Obstajajo po-
sebne embala`e za pakiranje sve~, po
navadi po pet ali {est. In potem dobi
reve`, ki ima mrtvega za pokop, toliko
sve~, da potrebuje doma celo skla-
di{~e. In to tistih lepih sve~ v rde~i
plastiki z luknji~astim kovinskim
pokrov~kom. In navadno je na rde~i
plastiki kri`. Malo manjkrat pa na
primer polmesec.  
Ro`e v na{ih `ivljenjih pomenijo mar-
sikaj. In tudi marsikaj povejo. Najve~-
krat tisto, ~esar sami ne znamo. Ko

podari{ cvet ali {opek, ti ni treba veli-
ko govoriti. Primerne so za vsako
prilo`nost: rojstne dneve, poroke, po-
grebe, pobotanja, praznike, pa tudi kar
tako, za vsak dan. Rde~e vrtnice so
bojda za ljubezen, rumene za ljubo-
sumje, teloh je prvo pomladansko
cvetje, krizanteme so za na grob, pe-
largonije za na balkon, kaktusi pa se
podarjajo mo{kim (mu~enikom). 
Cvetli~arna Flora je edina cvetli~arna v
Kidri~evem. Tudi blizu ni nobene.
Seveda tudi to pomaga pri uspe{nosti
poslovanja. Toda: »Ni ’finta’ v tem.«
Gre za prijetno in strankam prijazno
cvetli~arno. Priporo~amo.x

»Ro`e v na{ih `ivljenjih
pomenijo marsikaj. In tudi
marsikaj povejo. Najve~krat
tisto, ~esar sami ne znamo.«
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Najbolj{e 
fotografije
tega meseca

FOTOGRAFSKA STRAN

Velika planina. Foto: Stanko Jus. Kamni{ke alpe. Foto: Marjan Reberni{ek.

Zaledeneli [umik. Foto: Zdravo [tumperger. Bruselj. Foto: Slavko Krajnc.

Pogled. Foto: Ivo Ercegovi}.
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Draga oseba mi je podarila knjigo
afganistanskega pisatelja Khaleda 
Hosseina Tek za zmajem. Nekje na po-
lovici branja me je dohitelo spoznanje,
da ~loveka vedno oblikuje dru`ba, v
kateri `ivi. Lahko gledamo isto stvar,
lahko sodimo o podobni zadevi, a na-
{a sodba in na{e dojemanje bosta raz-
li~na, saj sta pogojena z dru`benimi
merili, ki so nam na neki na~in pri-
vzgojena. Na{a sodba bo vedno odvis-
na od zornega kota, iz katerega izhaja-
mo. Tako je tudi s krajo.
Iz knjige sem ukradla misel, z name-
nom, da vam poka`em, da je prav vsak
~lovek tat svojega `ivljenja in `ivljenj
drugih. Ni va`no, ali verujete v boga in
kdo je va{ bog, pomembno je vpra-
{anje, ali ste pripravljeni pogledati na
`ivljenjska vpra{anja iz druga~nega
zornega kota, kot vam vsiljuje dru`ba,
v kateri `ivite. ^e menite, da niste ni-
koli ni~esar ukradli, `ivite v zmoti. 
Se {e spomnite sedme bo`je zapovedi
iz pete Mojzesove knjige? Ta zapoved
pravi: »Ne kradi, kraja je greh.« Pa
vendar ~love{tvo to ves ~as po~ne. In
~e bolje premisli{, obstaja en sam
greh, ki se imenuje kraja, le da ga sre-
~amo v ve~ razli~nih izpeljankah. Ali
vas zanima, kaj vse se skriva za bese-
do kraja?
^e ubije{ ~loveka, mu ukrade{ pravico
do `ivljenja. ^e la`e{, nekomu ukrade{
pravico do resnice. Ko pre{u{tvuje{,
nekomu krade{ ljubljeno osebo. Ko
nekoga po krivem obsodi{, mu ukra-
de{ pravico do pravi~nosti. Kadar ne-
koga utesnjuje{, mu krade{ svobodo.
Kadar te nekdo ljubi in mu ne vra~a{

ljubezni, mu ukrade{ srce. Kadar ne-
koga prisili{ v odlo~itev, mu ukrade{
pravico do izbire. Kadar ne je{ zdravo,
svojemu telesu krade{ zdravje. Kadar
onesna`uje{ naravo, ljudem ukrade{
pravico do ~istega okolja. Ko goljufa{,
ukrade{ pravico do po{tenosti. Ko
»plonka{«, si krade{ pravico do zna-
nja. Ko te iz`enejo, ti ukradejo pravico
do bivanja. Ko si poni`an, so ti ukradli
dostojanstvo. Ko izgubi{ slu`bo, so ti
ukradli pravico do po{tenega dela. 
Ste {e vedno prepri~ani, da niste ni-
koli ni~esar ukradli? Ste prepri~ani, da
vam nikoli niso ni~esar ukradli? Mor-
da vam prav zdaj kradem pravico do
odgovora, ker ste preve~ zatopljeni v
besede in `elite tole besedilo prebrati
do konca …
Nikoli ne ukrademo stvari ali osebe.
Krademo vedno pravico do posesti
nad stvarjo in pravico do u`ivanja z
osebo. Pa vendar ima vse, kar po~-
nemo, skupni imenovalec, ki se za~ne
in kon~a pri kraji. Zato sedma bo`ja
zapoved skoraj ni izvedljiva. Ker po-
tem vsak trenutek `ivimo v grehu. Pa
ni tako. Bistvo je samo v na~inu, kako
pogledamo na `ivljenje. Kak{en je
na~in, s katerim upravi~ujemo svoja
dejanja? Vsako stvar je mogo~e upra-
vi~iti, ker za vsak zakaj vedno obstaja
neki zato. Dru`ba je tista, ki postavlja
merila, ~lovek je ustvarjen, da jih
podira. Morda smo ljudje res tatovi
`ivljenj. Pa saj ni pomembno! Danes
krademo in `e jutri bomo okradeni …
Ni~esar ne pridobimo in ni~esar ne
izgubimo … To je samo na~in, kako
nas `ivljenje nau~i `iveti … x

Ali je sedma bo`ja zapoved izvedljiva?

KOLUMNA

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Sodelavke

FOTO: SRDAN MOHORI^, IVO ERCEGOVI]

FOTOREPORTA@A
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@e ~etrto leto zapored prihaja pred to-
varno skupina kurentov, tako da tudi
Talum malo sodeluje pri odganjanju
zime in drugih obredih, povezanih s to
tradicijo. Letos bi nam sicer bolj po-
magalo odganjati recesijo in morda
imajo kurenti tudi to mo~. Kdo ve?
Vodja kurentov je Stanislav Horvat,
sodelavec iz Livarne gnetnih zlitin, in
ob tej priliki smo ga zaprosili za nekaj
besed. 
Zakaj mu re~ejo Cigo, ne ve, ni pa
zaradi tega ni~ u`aljen, prav nasprot-
no: »Tisti, ki me tako kli~e, je dober
kolega. Sem zelo temne polti, no, zdaj
nisem ve~,« se nasmeji. »Verjetno me
tako kli~ejo tudi zato, ker sem vedno
pripravljen na hece. Cigo pa~. Pod
pravim imenom me sploh ne najdejo.« 
In nadaljuje: »Kurenti so moja dolgo-
letna ljubezen, ki traja `e 33 let.
Ukvarjam se sicer {e z drugimi stvar-
mi, organiziram na primer razli~ne
izlete in planinarjenje. Ljudem `elim
ponuditi zabavo, sprostitev, vse delam
iz srca in z dobro voljo in upam, da to
tudi ~utijo.
Na{a skupina kurentov je iz Kidri~e-
vega. Imamo tudi hudi~a, ki pomaga
kurentom pri gibanju, ker edini dobro
vidi, poleg tega pa se na svoj na~in
tudi poigra s puncami. Iz Taluma so
poleg mene {e Sre~ko Beg iz Vargas-
ala, Mario Kuret iz DE Kontrola kako-
vosti in Sebastjan Letonja iz DE Ron-
delice. Z veseljem prihajamo pred to-
varno in ne potrebujemo ni~ drugega

kot pija~o, kar je tradicionalna ponud-
ba za kurente. Moram pa pohvaliti
~lana Uprave Franca Visenjaka, ki nam
je letos prinesel {e suho salamo, kar je
tudi tradicija. Vidi se, da je doma iz
de`ele kurentov. 
Obiskujemo tudi druge kraje. Pri tem
se moram zahvaliti Stanku Vajdi za
kombi, ki smo ga najeli pod zelo
ugodnimi pogoji. 
Smo skupina, ki bo prihodnje leto
proslavila 30 let ora~ev in 10 let orga-
niziranega delovanja kurentov. 
To tradicijo sem verjetno podedoval
od o~eta, ki je iz Lancove vasi. Delam
za svojo du{o in samo huda bolezen
mi prepre~i, da ne oble~em kurentije.
V~asih so te`ave, posebej ~e ga ima
kdo `e preve~ »pod kapo«. Pred vsako
sezono in pred nastopom se dogovo-
rimo o obna{anju. Zelo pomembno je,
da me spo{tujejo. Dogovora se mora-
mo dr`ati, ker se v gibanju in zvonje-
nju ni~ ne sli{i. 
Navada kurentov je tudi osvajanje
`ensk, ki nam `e tradicionalno poka`e-
jo svojo naklonjenost s podarjenimi
rob~ki. @enskam se mora{ pribli`ati
mirno in ne`no. Zgodi se, da dobi{
telefonsko {tevilko in lahko se rodi tu-
di simpatija. Danes nekateri zahtevajo
modr~ek ali tangice, kar je izsiljevanje
in tega ni v nobenih pravilih.
Za naslednika se ne bojim, kajti h~erka
Nata{a `e od petega leta »igra« kuren-
ta. Ves ~as je v na{i skupini zelo aktiv-
na.«x

Talumovi kurenti

KURENTI

IVO ERCEGOVI]
FOTO: IVO ERCEGOVI]

Aluminij, {tevilka 3, marec 200922



SSLLOOVVAARR^̂EEKK:: KROKUS – DRUG NAZIV ZA @AFRAN, ABASI –  STAR PERZIJSKI
KOVANEC, A[RAFI, DARBO – AMERI[KA FILMSKA IGRALKA (PATRIKA, 1948),
SEPALA – ^A[NI LIST, ASPA – ITALIJANSKI OPERNI SKLADATELJ (MARIO,
1799-1868), INSULA – STRNJENA SKUPINA STAVB V ARHEOLOGIJI, MONS –
MESTO V BELGIJI.

KRI@ANKA
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Zadnjo stran sta pripravila Toma` Godicelj in Darko Ferlinc


